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La representant del govern 
interí de Veneçuela al Prin-
cipat, l’advocada Carmen 
Alguindigue, “reitera la seva 
esperança” que Andorra 
continuï “amb el suport” a 
l’autoproclamat president 
de Veneçuela, Juan Guaidó, 
i pugui “avançar accions per 
a tal fi”. Així ho va manifes-
tar en un comunicat publicat 
ahir. L’advocada emmarca 
aquesta petició en la visita 
que Guaidó ha portat a ter-
me a diversos països euro-
peus. Una gira que va acabar 
dissabte passat a Espanya, 
on es va trobar amb milers de 
compatriotes. Guaidó es va 
reunir a Madrid amb la mi-
nistra d’Afers Exteriors, Unió 
Europea i Cooperació, Aran-
cha González, i van intercan-
viar punts sobre la greu crisi 
política, social i humanitària 
que es viu a Veneçuela i sobre 
les vies que permetin el re-
torn d’aquest país a la demo-
cràcia, la vigència de l’Estat 
de dret i la institucionalitat. 
La ministra espanyola va ra-
tificar el suport a Guaidó i el 
desig de contribuir a gene-
rar les condicions perquè es 
puguin celebrar a Veneçuela 
eleccions presidencials amb 
garanties democràtiques. 

Demanen que 
Andorra faci 
“accions” de  
suport a Guaidó

Redacció
andorra la vella

L’Associació de Consumidors i 
Usuaris d’Andorra (ACU) encar-
regarà l’elaboració d’un informe 
jurídic que permeti realitzar un 
estudi de les comissions que 
aplica la banca andorrana als 
seus clients per veure si s’ajus-
ten a la normativa legal vigent. 
Així ho recull l’associació en un 
comunicat. El seu president, 
Lluís Ferreira, confia que l’in-
forme pugui estar enllestit el 
mes d’abril. 

En aquest sentit, cal recordar 
que en el balanç de queixes i con-
sultes rebudes per l’entitat l’any 
passat, el 12% de les mateixes 
van girar al voltant de qüesti-
ons relacionades amb la banca i 
les assegurances. Així, el motiu 
fonamental de queixa d’aquest 
col·lectiu va ser precisament 
el de les comissions bancàries, 
tant aquelles que alguna entitat 
va aplicar a comptes de nòmina, 
com en altres comptes d’estalvi, 
que principalment eren de per-
sones no residents i que van pa-
tir comissions de manteniment 
que en alguns casos van arribar 
fins als 3.000 euros.

Un altre aspecte relacionat 
amb les immobiliàries que afec-
ta greument l’economia de la 
població són els nombrosos er-

rors detectats en el càlcul de les 
despeses de comunitats de pro-
pietaris. Aquestes despeses van  
centrar bona part de les queixes 
que va rebre l’ACU el 2019. Per 
tal d’incrementar el control so-
bre el càlcul de les despeses de 
les comunitats de propietaris, 
l’associació proposarà l’obliga-
torietat d’establir un sistema 
d’auditoria externa dels comp-

tes de dites comunitats, per tal 
de garantir la correcta aplicació 
de les depeses i consums als 
propietaris i també, la reper-
cussió d’aquestes als llogaters. 
L’ACU presentarà la seva pro-
posta als organismes oficials i al 
Col·legi Professional d’Agents i  
Gestors Immobiliaris d’Andorra 
(AGIA). També es mostra dis-
posada a col·laborar plenament 
amb els diferents implicats per 
a la seva implantació.

Aquest any l’ACU vol ser es-
pecialment vigilant amb totes 
les activitats del sector immobi-
liari relacionades amb l’habitat-
ge. Des de l’Associació es con-
sidera que la preocupació per 

l’habitatge és un dels principals 
problemes que afecten la quali-
tat de vida d’un gran nombre de 
persones a Andorra. Episodis 
com el lloguer d’habitacions per 
part d’immobiliàries, i la nul·la 
resposta que aquest cas ha tin-
gut per part de l’AGIA preocu-
pen també l’associació.

En referència al cas de l’habi-
tació de 9 m2 que una immobi-
liària d’Andorra llogava per 227 
euros mensuals, des de l’ACU es 
va preguntar a l’AGIA si tenien 
coneixement d’aquest fet, que 
de forma evident contravenia la 
normativa del sector, ja que les 
immobiliàries estan autoritza-
des a gestionar béns immobles, 
i una habitació no ho és. Sis 
mesos més tard l’ACU continua 
sense tenir resposta de l’AGIA, i 
l’únic que va aconseguir és que  
la immobiliària en qüestió reti-
rés l’anunci.

Segons Ferreira, tant l’aplica-
ció de les comissions bancàries 
com les despeses de les comu-
nitats de veïns són dos temes 
“que afecten directament els 
ciutadans”. Al seu parer es trac-
ta d’avançar en qüestions de ca-
ràcter general que van més en-
llà de les queixes originades per 
casos concrets i estan en la línia 
del nou rumb que vol adoptar 
l’associació. 

L’ACU encarregarà un informe jurídic 
sobre les comissions bancàries
Promourà l’obligatorietat d’una auditoria externa dels comptes de les comunitats de propietaris
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El president de l’ACU, Lluís Ferreira.
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el 12% de les 
consultes van tenir a 
veure amb els bancs 
i les assegurances

El president de Progressistes-
SDP, Jaume Bartumeu, consi-
dera que el país pateix “un en-
sorrament de l’administració de 
Justícia”. Així ho va expressar 
en la intervenció que va fer en 
el consell nacional que la forma-
ció va celebrar dissabte. Segons 
Bartumeu, davant d’aquesta 
situació crítica de la Justícia, a 
més dels diferents reptes que hi 
ha al davant, com la negociació 
amb Europa, la crisi ecològica o 
la necessitat de fer front a les 
desigualtats que van en aug-
ment, va apostar perquè el par-
tit sàpiga portar “un missatge 
fort, coherent i que tingui cre-
dibilitat”.

Bartumeu també va aprofi-
tar la seva intervenció per tor-
nar-se a mostrar crític amb el 
Govern, de qui va dir que “cada 
dia es nota més la manca d’una 
clara orientació política”, i va 
tornar a respondre a les parau-
les del ministre portaveu Eric 
Jover sobre l’entrada a l’FMI. 
“Ens va voler menystenir i ofen-
dre. Li ha sobrat prepotència i 
li ha mancat prudència”, va et-
zibar, i va insistir que els fets 
desmenteixen els números de 
Jover.

Per últim, SDP també va fer 
balanç del 2019, celebrant la 
presència de consellers progres-
sistes en dos comuns, i fixant 
l’objectiu de consolidar la pro-
posta política durant el 2020.

Bartumeu detecta un 
“ensorrament” de la Justícia
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Campanya

La campanya per demanar al 
Govern que vinculi el nivell 
B1 de català a l’obtenció del 
permís de residència i treball 
ja portava recollides ahir al 
vespre més de 700 signatu-
res. Segons el seu promotor, 
Lluís Marina, les finalitats de 
la iniciativa són aconseguir 
que es respectin els drets 
dels andorrans al propi país, 
protegir el català i donar-li 
per llei i a la pràctica real la 
preeminència i la importàn-
cia que ha de tenir com a úni-
ca llengua oficial al Principat 
d’Andorra.

700 signatures 
per exigir el B1 
de català als 
nouvinguts  
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